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Na osnovu flana 69 stav 2 Poslovnika Skup§tine Crne Gore, Odbor za ekonomiju, finansije i 
budzet, sa Seste sjednice odrzane 18. i 22. decembra 2023. godine, podnosi

izvjeStaj
0 razmatranju PREDLOGA ZAKONA 0 BUD2ETU CRNE GORE ZA 2024. GODINU

U uvodnom obrazlozenju, ministar fmansija, ukazao je da je predlog budzeta drzave za 2024. 
godinu odraz ofekivanih kontinuiranih pozitivnih ekonomskih trendova uz planirani rast ekonomije 
od 3,8%, kao i smanjenja stope inflacije sa projektovanih 5% u 2024. godini na prosjecno 3% u 
periodu 2025-2026. godine. Ocekuje se da su glavni pokretaci ekonomskaog rasta licna potrosnja 
domacinstva, novi investicioni ciklus stimulisan olaksanjem biznis barijera kroz regulatorne reforme 
i smanjenje sive ekonomije, nastavak povoljnih trendova u turizmu, sprovodenje strukturnih 
reformi, inteziviranje evropskih integracija uz efikasnije koriscenje EU fondova, i sprovodenje Plana 
rasta za Zapadni Balkan. Budzetom za 2024. godinu sprovedena je racionaiizacija rashoda koji nijesu 
u funkciji stvaranja nove vrijednosti, pa (5e se kroz kapitalni budzet finansirati projekti ciji stepen 
pripremljenosti ubrzava investicioni ciklus, zatim, obezbijediti dodatna sredstava opstinama na 
sjeveru kroz izmjene procenata ustupanja poreza na dohodak fizifkih lica, i unaprijediti standard 
penzionera povedanjem minlmalne penzije na 450 eura.

Ministar fmansija, saopstio je da deficit budzeta ostaje i dalje izrazen, medutim, kroz izmjenu 
strukture potrosnje i primjenu konsolidacije, izvorni prihodi budzeta su dovoljni da finansiraju 
potrebe tekude potrosnje, odnosno ostvaruje se suficit tekuce potro§nje, dok se novo zaduzivanje 
iskljucivo odnosi na izdvajanje za infrastrukturne projekte Cime se ispunjava zlatno fiskalno pravilo. 
Istakao je da su najznacajna uvecanja na strani izdataka upravo dodatna izdvajanja za mandatornu 
potrosnju i investicione projekate, dok je, s druge strane, budzetom za 2024. godinu neproduktivna 
potrosnja umanjena za 35 mil. eura <5ime se stvorio fiskaini prostor za povecanje kapitalnih izdataka. 
Kapitalnim budzetom za 2024. godinu opredjeljuju se sredstva za realizaciju preko 300 kapitalnih 
projekata, i to kod Uprave za saobracaj u iznosu od 155 mil, eura i kod Uprave za kapitalne projkete 
u iznosu od 85 mil. eura, pri cemu je glavni fokus na izgradnji druge dionice Autoputa Bar-Boljare, od 
Mateseva do Andrijevice.

Na kraju uvodnog izlaganja, ministar fmansija je istakao da budzet drzave za 2024. godinu 
determinise: suficit tekuce potrosnje; zaduzivanje iskljucivo za otplatu dugova iz ranijih godina i 
finansiranje kapitalnog budzeta: rast minimalne penzije koji je fiskalno neutralan jer se ne finansira 
iz zaduzenja; kapitalni budzet sa zrelim i spremnim projektima, rijesenim pitanjima eksproprijacije i 
uradenim idejnim projektom; druga dionica Autoput Bar-Boljare sa opredijeljenih 90 mil, eura od 
fega je 20 mil. eura namijenjeno za eksproprijaciju a ostalo za izgradnju; i regionalni razvoj opstina 
na sjeveru sa dodatno obezbijedenih 10 mil. eura.

I

Odbor je konstatovao da je budzet drzave za 2024. godinu planiran u iznosu od 3.478,37 mil. 
eura, te da je u odnosu na klasifikaciju izdataka, Tekuci budzet planiran u iznosu od 1.396,55 mil. 
eura; Rezerve budzeta u iznosu 60,88 mil. eura; Budzet drzavnih fondova u iznosu od 1.229,97 mil.
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eura; Kapitalni budzet u iznosu od 240,01 mil. eura, i Transakdje finansiranja izdataka u iznosu od 
550,95 mil, eura.

Takode, Odbor je konstatovao da su Predlogom zakona izvorni prihodi budzeta u 2024. 
godini planirani u iznosu od 2.717,25 mil. eura, sto cini 38,7% BDP-a, koji |e projektovan na nivou od 
7.027,3 mil. eura, i veci su za 294,5 mil. eura ili 12,2% u odnosu na rebalans Budzeta za 2023. 
godinu. Nivo izdataka planiran je u iznosu od 2.952,87 mil. eura, tako da je nivo deficita planiran u 
iznosu od 235,61 mil. eura ili 3,1% BDP-a.

Za otplatu duga u 2024. godini bice opredijeljeno 518,72 mil. eura ili 7,4% BDP-a, te ce 
ukupna nedostajuca sredstva u 2024. godini iznositi 761,11 mil. eura. Drzava se u 2024. godini moze 
zaduziti do iznosa 650.000.000,00 eura za potrebe obezbjedenja nedostajucih sredstava. Izuzetno, 
Drzava se moze u 2024. godini zaduziti u iznosu do 500.000,000,00 eura za potrebe refinansiranja 
duga i stvaranja fiskalne rezerve za 2025. godinu.

II U skladu sa clanom 67 stav 3 Poslovnika Skup§tine, predstavnici relevantnih institucija i 
zainteresovanih organizacija bili su u prilici da tokom izlaganja iskazu svoje videnje budzeta driave 
za2024. godinu.

Clan Senata Driavne revizorske institucije (DRI) saopStio je da je analizom predloga zakona 
uoceno da je u tehnickom dijelu budzet korektno uraden, uz planiranje primarnog deficita zbog Sega 
skrecu paznju na fiskalna pravila koja nalazu planiranje pozitivnog primarnog rezultata tj. suficita. 
DRI upozorava na potencijalne izazove u javnim finansijama sa kojima se Vlada moze suociti u 
narednoj godini, s obzirom da se uocava jako brz rast mandatornih troskova a budzet je duzan da 
materijalizuje prava koja proizilaze iz sistemskih zakona, kao sto su socijaina davanja i penzije. 
Prepoznaje se rizik, zbog prethodno navedenog, da mozda projektovana struktura naplate prihoda u 
jednom trenutku ne bude na nivou plana, a predlozeni budzet planira relativno skromno zaduienje 
tj. neto zaduzenje od svega 127 mil. eura. Prezentovani su uporedni podaci ostvarenih Izdataka u 
2022. godini i planiranih budzetskih sredstava u 2024. godini kod Fonda penzijskog i invalidskog 
osiguranja, Fonda za zdravstveno osiguranje i Zavoda za zaposljavanje, pa je DRI izrazila zabrinutost 
u pogiedu realizacije obaveza po tim osnovama. U strukturi izvora finansiranja, DRI je uocila da je 
predviden znacajno veliki porast poreza na dobit pravnih lica, dok s druge strane, izuzetno sporo 
raste porez na dohodak flzi^kih lica. DRI je ocijenila da je napravljen napredak kod programskog 
budzetiranja jer veliki broj programa i potprograma ima programske indikatore koji su mnogo 
kvalitetniji nego u prethodnom periodu, ali i da postoje program! i potprogrami bez ciljeva i 
indikatora, te DRI sugerise da je potrebno obuCiti potrosafike jedinice kako da definiSu ciljeve i 
indikatore. U odnosu na normativni dio, DRI izrazava rezervu u primjeni flana 4 stav 1 predloga 
zakona o budzetu, kao i upozorava na clan 6 stav 2 kada su u pitanju namjenski prihodi potrosackih 
jedinica. DRI daje punu podrsku Vladi u implementaciji clana 4 stav 2 ovog zakona, s obzirom da isti 
propisuje mandat ministru finansija i direktoru trezora da imaju neutralan odnos kod piacanja, kao i 
clana 7 stav 1 jer se daje mandat da sva sredstva koja do sada nisu evidentirana na konsolidovanom 
racunu trezora budu evidentirana i time uspostavi puna kontrola, na Ito DRI ukazuje duze vrijeme.

Predstavnica Centralne banke Cme Gore (CBCG) saopstila je da CBCG ocjenjuje da je budzet 
za 2024. godinu realan, potroSaSki i socijalno orijentisan, te ukazuje na oprez u planiranju prihoda 
imajuci u vidu makroekonomske rizike, kao i u planiranju rashoda shodno stvarnim potrebama 
budzetskih jedinica. Istakla je da su rizici koje CBCG prepoznaje a koji mogu ugroziti ostvarenje 
prihoda u 2024. godini: nizi priliv doznaka iz inostranstva; slabija dinamika realizacije planiranih 
investicija; smanjenje priliva SDI i smanjen broj nerezidenata koji trenutno borave u CG; dok je 
najveci rizik fiskalne politike iznos zaduzenja i uslovi i standard! koji se zahtijevaju na finansijskom 
trziStu. CBCG pozitivno ocjenjuje faznu implementaciju fiskalnih mjera, planiranje suficita tekuce 
potrosnje, nastavak sveobuhvatnog programskog budzetiranja, izradu programa za suzbijenje 
neformalne ekonomije, i podrzava spremnost Vlade da izmijeni sistemski zakon za povecanje
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penzije. Analizom prihodne strane budzeta, CBCG izrazava mi§ljenje da je plan optimistican all i 
ostvariv, i da je iznos prihoda od akciza dostizan, dok s druge strane, budzetska potroinja ima 
socijalnu komponentu, medutim znacajno je ogranicena fiksnim mandatornim davanjima. Struktura 
Kapitalnog budzeta je sliCna kao i prethodne godine, all CBCG daje podrSku pocetaku izgradnje druge 
dionice Autoputa Bar-Boljare, smatrajuci ga razvojnom komponentom drzave. CBCG sugerise da je 
neophodno: izvrsiti reformu javne uprave u cilju njene optimizadje u broju zaposienih i bolje 
efikasnosti; prepoznati kljucne razvojne oblasti drzave, sastaviti prioritete i finansijska sredstva 
usmjeriti ka njima; zavrsiti aktivnosti na formiranju Fiskalnog savjeta; dodatno preispitati planirani 
iznos prihoda od naknada za priredivanje igara na srecu jer je isti utrostrucen; izbalansirano 
razmotriti najavljeno vracanje PDV-a na 21% za usluge pripremanja i usluzivanja hrane i pica u 
objektima za pruzanje ugostiteljskih usluga s obzirom na konkurentnost ovog sektora; biti oprezan 
kod izdavanja novih garancija; i vrsiti izbor kapitalnih projekata prema njihovoj isplativosti i 
spremnosti za finansiranje.

Ostali koji su uiestvovali u raspravi su predstavnid: Privredne komore Crne Gore, Asocijacije 
menadzera Crne Gore, Unije poslodavaca Crne Gore, Crnogorskog udruzenja poslodavaca, Zajednice 
opstina Crne Gore, Saveza sindikata Crne Gore, Unije slobodnih sindikata Crne Gore ■ Sindikata 
prosvjeta Crne Gore, Sindikata uprave i pravosuda Crne Gore, i NVO: „Institut Alternativa" i 
„Udruzenje boraca ratova od 1990. godine".

Gosti su pozitivno ocijenili projektovanje Kapitalnog budzeta na vecem nivou u odnosu na 
prethodne cetiri godine i, u okviru istog, planiranje pocetka izgradnje druge dionice Autoputa Bar- 
Boljare, od Mateseva do Andrijevice, kao i sredstva predvidena za sajber bezbjednost s obzirom na 
losa prethodna iskustva koja je drzava imala sa sajber napadima na drzavnu administraciju,

Tokom izlaganja, a u odnosu na polozaj zaposienih, ucesnici su ukazali da oko 27.000 radnika 
obuhvacenlh Granskim kolektlvnim ugovorom za oblast uprave i pravosude iskazuje nezadovoljstvo 
jer budzet drzave za 2024. godinu ne predvida dogovoreno povecanje zarada za najmanje 10% kao 
posljedica makroekonomskih trendova i inflacije, Podsjetili su da su zarade na drzavnom nivou od 
2012. godine povecane samo jednom kroz program „Evropa sad 1", a koje je praceno rastom 
potrosacke korpe prema podacima Monstat-a na iznos od 847 eura za tredi kvartal tekude godine, a 
prema sindikalnoj metodologiji na iznos od 1.850 eura. Uporedujudi sa prosjecnom zaradom u javnoj 
upravi koja iznosi 720 eura, istaknuto je da porodice nijesu u mogudnosti da sa svojim sadasnjim 
primanjima dostignu potrebne iznose za mjesecne troskove zivota. S obzirom na predstavljen budzet 
drzave, iskazano je nepovjerenje da de se kroz najavljeni program „Evropa sad 2" povedati zarade u 
2024. godini. S druge strane, takode, iskazano je i nezadovoljstvo oko 15.000 prosvjetnih radnika s 
obzirom da je granskim kolektivnim ugovorom u ovoj oblati definisano povedanje zarada za 10% u 
2024. godini, a budzet drzave ne opredjeljuje sredstva na bazi akta koji ima snagu zakona. Saopsteno 
je da de zaposleni, ukoliko se usvoji predlo2eni budget drzave, potraziti pravni lijek pred sudovima 
§to potencijalno stvara trosak drzavi od oko 25 mil. eura, dok je efekat rasta zarada shodno 
kolektivnom ugovoru oko 18 mil. eura. Prema podacima predlozenog budzeta, ukazano je da su 
sredstva Fonda za zdravstveno osiguranje uvedana za 17 mil. eura u odnosu na 2023. godinu, pa je 
postavljeno pitanje da li je u okviru tih sredstava obracunato i povedanje zarada, shodno granskom 
kolektivnom ugovoru u oblasti zdravstva, za srednji i visi medicinski kadar i nemedicinsko osoblje, a 
koji nijesu bili obuhvadeni prilikom uskladivanja koeficijanta sa opStim kolektivnim ugovorom.

U odnosu na privredni sektor, ucesnici su iskazali zabrinutost zbog visokih mandatornih 
troskova predvidenih budzetom drzave, kao i neizvijesnost i dileme efekata najavljenog programa 
„Evropa sad 2". Konstatovali su da postoji velika disproporcija u prosjecnom neto licnom dohotku 
izmedu javne uprave i realnog sektora, kao i da je nivo javne uprave znadajno veliki, dok se s druge 
strane privreda i gradani suocavaju sa neefikasnom i nekvalitetnom javnom administracijom na 
drzavnom i lokalnom nivou. U vezi sa tim, podrzali su da plate u javnom sektoru treba da budu na
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nivou dostojnom zivotu gradana, ali da budzet drzave treba da predvida mjere jacanja efikasnosti 
javne administracije kroz digitalnu transformaciju, kao i njenu optimizaciju pracenu socijalnim 
programom i reformom zaposljavanja profesionalaca. Istakli su da privrednid upravo neefikasnost 
administracije prepoznaju kao jednu od pet najvecih biznis barijera. Uvidom u budzetske prihode 
uoceno je povecanje poreza po osnovu PDV-a, te su istakli da je za likvidnost privrede, kao jedan od 
najcescih problema privrednika, izuzetno znacajan stepen povracaja PDV-a i brzina povracaja u 
skladu sa zakonskim rokovima zbog cega je veoma vazno da resorno ministarstvo otvori dijalog na 
tu temu sa privredom. Iskazano je ocekivanje da ce prihod od poreza na dobit biti vise ostvaren od 
planiranog, na osnovu dobrih poslovnih rezultata iz bilansa kompanija, pa je iznijeto misljenje da se 
u tom dijelu moze izvrSiti prerasporedivanje sredstava za prosvjetu ali bez novih povecanja obaveza 
realnom sektora. Saopstili su da su ugostitelji dostavili primjedbe zbog vracanja pdv-a sa 7% na 21% 
i izrazili zabrinutost da takva mjera sa inflatornim pritiskom moze ugroziti konkurentnost turisticke 
ekonomije. Predlozili su da se stopa poveca u manjem iznosu ili postepeno jer nece imati isti efekat u 
svim opstinama.

Dalje, sugerisano je da poslanici razmotre mogucnost da u formi zakljuSka obavezu Vladu da 
izmjene Zakona o zaradama zaposlenih u javnom sektoru predvidi programom rada za 2024. godinu, 
vec u prvom kvartalu, kako bi se rijesili problemi koje vazeci zakon uzrokuje; zatim da Odbor 
polazeci od izvjestaja DRI o reviziji ugovora o djelu, organizuje tematsku sjednicu na kojoj ce se 
razgovarati o potencijalnim nacinima promjene sistema koriSdenja ugovora o djelu kao mehanizma 
za zaposljavanje. Takode, sugerisano je poslanicima da oprezno razmotre izmjene Zakona o budzetu 
i fiskalnoj odgovornosti koji je u proceduri s obzirom na natin na koji se tretira raspodjela budzetske 
rezerve, i u vezi sa tim predlozeno je poslanicima da amandmanski djeluju na nacin sto ce zabraniti 
isplatu sredstava iz budzetske rezerve kao pomoc Fizickim i pravnim licima jer za to postoje sistemi 
socijalne zastite.

U dijelu Kapitalnog budzeta, gosti su uocili da je produktivan jer sadrzi nastavak izgradnje 
autoputa i revitalizaciju zeljeznigke infrastrukture, i da direktno utice na standard i kvalitet zivota 
gradana kroz investicije u predskolske i zdravstvene ustanove. Interesovalo ih je da li su predvideni 
projekti za jadransko-jonsku magistralu s obzirom na „uska grla" u saobracaju posebno u turistickoj 
sezoni. Iskazali su neophodnost da kapitalni projekti budu pripremljeni na nacin da se vidi buduca 
strategija unapredenja saobracajne infrastrukture i reindustrijalizacije Crne Gore. Izmedu ostalog, 
postavljena su i pitanja: kojih je to novih 80 projekata ako je poznato da je resorno ministarstvo 
predlozilo u oktobru samo 16; koje su to opstine koje godinama ne uspijevaju da naprave kvalitetne 
projekte; i koliko je od 750 mil. eura prethodnog zaduzenja opredijeljeno za kapitalni razvoj. Zatim, 
ucesnici su skrenuli paznju poslanicima na cinjenicu da je sistem planiranja kapitalnih projekata za 
finansiranje EU, a koji ce Planom rasta bit! mnogo vazniji u narednom periodu, odvojen od sistema 
kapitalnog budzetiranja koje vrsi Ministarstvo finansija. Saopsteno je da su u pitanju potpuno druge 
institucije, metodologije i oznake zrelosti za projekte, i u vezi sa tim ukazano na potrebu da Vlada 
mora unificirati i sjediniti taj sistem,

Postavljena su i pitanja koja su se odnosila na: jaCanje konkurentnosti sektora poljoprivrede 
ako se i dalje izdvaja svega 2%; nizi iznos opredijeljenih sredstava u odnosu na 2023. godinu za 
program „podsticanje investicija i unapredenja konkurentnosti" i za aktivnost „upravljanje procesom 
digitalne transformacije"; efekte rasta poreske stope na dobit sa 9% na 15%; izmjene Zakona o 
borackoj i invalidskoj zaStiti donijete u maju 2023. godine a nijesu stupile na snagu; potencijalno 
uvecanje primanja korisnika boracke i invalidske zaStite; potrebu izmjena Zakona o finansiranju 
lokalne samouprave kako bi se na sistemski naCin rijeSio problem realnih i odrzivih izvora 
finansiranja prema specificnostima svih opstina; potrebu donoSenja novog Zakona o zaradama 
zaposlenih u javnom sektoru, koji je najavljen jos prije tri godine, a posebno sada kada su izdvojeni 
zaposleni u prosvjeti i pravosudu; trend rasta izdataka po osnovu ugovora o djelu i nefunkcionalnost 
tog sistema angazovanja radnika; netransparentan nacina raspodjele budzetske rezerve: fiskalni
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uticaj zakona dostavljenih uz zakon o bud^etu drzave; pristup sredstvima po osnovu ekonomskog 
drzavljanstva u iznosu od 90 mil. eura; i dr.

Ill Tokom rasprave, u dijelu strukture prihoda budzeta, odredeni poslanici iskazali su dilemu u 
odnosu na realnost projekcije prihoda od poreza na dodatu vrijednost, koji imaju dominatno ucesce, 
smatrajuci da )e njihov rast u tekuco] godini ostvaren prije svega inflacijom, pri tome, vraca se stopa 
PDV-a u ugostiteljstvu na 21% i upitan je priliv novca iz inostranstva. U vezi sa tim, bio je predlog da 
se do kraja 2024. godine zadrzi niza stopa PDV-a u ugostiteljstvu, jer je i sa njom ostvaren debar 
prihod, i nakon toga, analizom donese odluka o izmjeni iste.

Tokom iziaganja poslanika, bila su podijeljena misljenja o karakteru predlozenog bud2eta za 
narednu godinu. S jedne strane, ukazivano je da isti nije razvojnog karaktera ved socijalnog zbog jako 
visokih mandatornih izdataka, da predlozene projekcije budzeta ne daju jasnu sliku ekonomske 
politike u naredne tri godine, da su optimistifka ofekivanja u realizaeiji prihoda i da rast rashoda za 
milijardu eura u odnosu na 2019. godinu smanjuje poteneijal za razvojnu dimenziju budzeta. S druge 
strane, oeijenjeno je da jeste razvojan s obzirom na iznos i strukturu kapitalnih projekata, ali i da je 
dijelom potrosacki u okvirima moguceg u datom trenutku, kao i da je odrziv jer 6e se tekude obaveze 
ispladvati tekucim prihodima, i zaduzenja nijesu planirana za finansiranje potrosnje vec za otplatu 
prethodnih dugova i reaiizaciju kapitalnog budzeta.

Na sjednici je saopsteno da je Uprava za statistiku objavila podatak kojim je Crna Gora prema 
paritetu kupovne mod na kraju 2022. godine na nivou od 50% prosjeka EU, odnosno na nivou 2019. 
godine, te da isto ukazuje da zivotni standard nije rastao. Dalje, da struktura potrosnje, kroz rast 
iznosa za bruto zarade, ukazuje da ne postoji reforma javne uprave jer se istovremeno povecava 
zaposlenost. Dodatni problem je rast ugovora o djelu, zbog cega je iznos sredstava na toj pozieiji 
dostigao nivo od 17 mil. eura za narednu godinu, na §ta takode ukazuje DRl kroz izvjestaj o reviziji. 
Godinama isto izdvajanje od svega 10 mil. eura za korisnike MOP-a, dok s druge strane drasticno 
rastu troskovi zivota i potrosacka korpa, ukazuje da se najmanje izdvaja za najsiromasniju kategoriju 
stanovnistva. Zatrazeno je pojesnjenje zbog cega se sada razdvajaju uprava prihoda i carina, kao i 
uprava za imovinu i katastar, ako je prije tri godine ukazivano na neophodnost spajanja ovih 
institueija a da pri tome nijesu postojale analize tog procesa i cak ako je biio poznato da se radi o 
inkompatibiinim IT sistemima. Ekonomski i strateSki, nije dobro planirati isti budzet Ministarstva 
poljoprivrede, sumarstva i vodoprivrede u naredne tri godine jer se nece postici ono sto bi trebalo 
da bude prioritet tj. supstitueija uvoza. Takode, nece biti moguce pripremiti privrednike za 
regionalno povezivanje i za otvaranje EU triiSta ako se za unapredenje konkurentnosti izdvaja isti 
iznos od 3,15 mil. eura. Stoga, istaknuto je da sa rastom bud2eta treba planirati i rast produktivnih 
komponenti budzeta.

U odnosu na reformu penzionog sistema, cianovi Odbora su dali punu podriku rastu penzija, 
ali su imali podijeljena misljenja u dijelu pravednosti i efekata tih mjera. S jedne strane, istaknuto je 
da rast minimalnih penzija ukazuje da je budzet odgovoran prema gradanima, da ima socijalnu 
dimenziju i da se tom mjerom prvo fokus stavio na najugrozeniju kategoriju stanovnista u odnosu na 
rast troskova zivota, kao i da se radi o sredstvima koja po svojoj namjeni direktno idu na potrosnju 
te ce se 25% kroz indirektne poreze vratiti u budzet drzave, S druge strane, konstatovano je da se 
planira ostvarenje defleita Fonda PIO od 140 mil. eura, Oeijenjeno je da je veliki izazov, prvenstveno, 
realizovati planirani iznos doprinosa od 560 mil. eura, ako se uocava trend zatvaranja firmi ljudi iz 
inostranstva, kao i pokriti deficit iz izvornih prihoda. Predlozeni rast samo minimalnih penzija nije 
sistemsko i pravedno rjesenje jer 13.000 korisnika srazmjerne penzije, a koji su najugrozeniji, nijesu 
obuvaceni. Predlozeno je da se obezbijede sredstva za povecanje svih penzija, pa Cak uz model nizeg 
povecanja ali pravednijeg.
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Na osnovu podataka iz predlozenog budzeta, konstatovano je da se budzetom za 2024, 2025. 
i 2026. godinu predvida rast zarada od oko 5%, rast doprinosa za Fond PIO i stopa nezaposlenosti od 
12,6 do 11,6%. Pojedini poslanici su podsjetili da je kroz najavu programa „Evropa sad 2" saopiteno 
da ce biti planiran rast minimalne zarade na nivou od 700 eura, prosjecne zarade na nivou od 1.000 
eura, prosjecne penzije na nivou od 600 eura, nulta stopa nezaposlenosti i sedmofasovno radno 
vrijeme. U vezi sa navedenim, iskazali su dilemu u pogledu realizacije mjera iz najavljenog programa, 
i u skladu sa tim zatrazili da se dostavi analiza ocjenjujuci da trogodisnje projekcije budzeta driave 
koje su dostavljene ne korespondiraju sa najavljenim ciljevima. Takode, iskazali su ofekivanje da ce 
se fiskalnom strategijom navedeni ciljevi predvidjeti, iako dostavljeni Program ekonomskih reformi 
za period 2024-2026. godina (PER) nije izmijenjen u skladu sa najavljenim programom.

U dijelu Kapitalnog budzeta, pojedini poslanici su pozitivno ocijenili sto je opredijeljeno 40 
mil. eura viSe nego u 2023. godini, kao i §to se planira da izvrsenje istog bude 100 mil. eura viSe i da 
oko 90 projekata bude zavrseno. Zatim, da je uraden u mjeri moguceg s obzirom na milijardu i po 
dugova koji fekaju na otplatu u naredne tri godine, i pozvali opStine da kod realizacije istog preuzmu 
odgovornost u okviru svojih nadleznostl. Medutim, bilo je i drugacijih misljenja, i to da se u strukturi 
budzeta nalaze projekti za koje se vec sada moze uociti da nijesu izvodljivi; da je i dalje veliki broj 
projekata i uprave nemaju kapaciteta da to prate i realizuju; kao i da postoji nesrazmjerna raspodjela 
sredstava kroz kapitalni budzet medu opStinama. U vezi sa tim, ukazano je da su izuzetno mali iznosi 
opredijeljeni kroz kapitalni budzet za opstine sjevera, npr. Berane, Petnjica i Andrijevica, u odnosu 
na opstine juznog regiona a koje imaju znacajno vece sopstvene budzete, npr. Opstina Bar. Stoga, 
postavljeno je pitanje da li opstine imaju kapacitete da adekvatno pripreme kapitalne projekte, pa 
pokusati nadi model kako da im se pomogne npr. otvaranjem centralizovane kancelarije za te svrhe, 
ill je mozda potrebno dopunitl kriterijume ili preispitati rad Komisije. Ukazano je da posebnu paznju, 
u narednom periodu, treba posvetiti Ministarstvu prostornog planiranja, urbanizma i drzavne 
imovine kako bi se rijesile barijere sa prostorno planskom dokumentacijom zbog cega neki projekti 
godinama ne mogu biti realizovani, posebno u mjestima gdje su ti akti istekli a novi nijesu donijeti.

Tokom rasprave, poslanici su, izmedu ostalog, ukazali: da je u procesu reforme zarada nastao 
propust jer nijesu uktjuceni farmaceuti, kao kategorija zdravstvenih radnika, te da treba budzetom 
obuhvatiti i oko 155 faramceuta i uskladiti njihove koeficijente; da je za finansiranje opStina na 
sjeveru, izmjenom procenta ustupanja poreza na dohodak fizickih lica, obezbijedeno dodatnih 10 
mil. eura u budietu; da je kapitalnim budzetom, potrebno dati prednost realizaciji Investicija koje se 
odnose na skijalista na sjeveru; da zabrinjava sto je za poljoprivredu kroz kapitalne projekte 
opredijljeno svega 20.000 eura; da je Crna Gora iskoristila svega 25% EU fondova za investicije dok 
neke zemlje regiona biljeze punu iskoriscenost tih sredstava; da postoje projekti koji ne mogu da se 
zapocnu a svake godine se izdvoje sredstva iako nema realizacije, npr. projekat vodosnabdijevanja u 
Prijestonici Cetinje; i dr.

Iako je broj kapitalnih projekata manji u odnosu na 2023. godinu, tokom sjednice, odredeni 
poslanici su sugerisali da se oprezno pristupa kapitalnom budzetu kroz potencijalna amandmanska 
djelovanja. Predlozeno je i da Odbor usvoji zakljucak kojim bi, tokom godine, pozvao Vladu, odnosno, 
Ministarstvo finansija na kvartalno izvjeStavanje i sasluSavanje o realizaciji kapitalnog budzeta. 
Pojedini Clanovi Odbora saopStili su da ce ponovo predloiiti zakljucke koje je Skupstina usvojila uz 
budzet drzave za 2023. godinu i ranije, jer nadlezne institucije nijesu sprovodile aktivnosti na 
realizaciji istih u tekucoj godini.

Na Predlog zakona najavljeno je podnosenje amandmana i predloga zakljufaka.
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IV Odbor se, u skladu sa Clanom 137 Poslovnika Skup§tine, upoznao sa miSljenjima cetiri radna 
tijela 0 visini opredjeljenih budzetskih sredstava za narednu godinu u dijelu oblasti za koje su 
nadlezni, i to: Odbor za prosvjetu, nauku, kulturu i sport; Odbor za turizam, poljoprivredu, ekologiju i 
prostorno planiranje; Odbor za rodnu ravnopravnost i Odbor za ljudska prava i slobode.

Navedena skup§tinska radna tijela, u dostavljenim misljenjima, ukazuju, izmedu ostalog, da 
su sredstva predlozena budzetom za 2024. godinu dovoljna za realizaciju programa kod skoro svih 
potrosackih jedinica iz domena njihovih nadleinosti.

Odbor za turizam, poljoprivredu, ekologiju i prostorno planiranje ukazuje da nijesu dovoljno 
opredijeljena sredstva budzetom Ministarstva poljoprivrede, sumarstva i vodoprivrede u dijelu 
podrske mjerama ruralnog razvoja, dok Odbor za rodnu ravnopravnost smatra da je potrebno 
nastaviti sa aktivnostima za orodnjavanje programskog budzeta i izraditi smjernice za orodnjavanje 
Kapitalnog budzeta.

V Odbor je, nakon rasprave i izjaSnjavanja, sa §est glasova „za" i jednim glasom „uzdr4an", 
odluCio da predlozl Skup§tini da usvoji Predlog zakona o budietu Crne Gore za 2024. godinu.

Za izvjestioca Odbora na sjednici Skupstine odreden je poslanik Dejan Durovic.

DSmONlKODBO

VpPKUPt
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